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Výzva prezidenta Petra Pavla, 
aby vláda začala dělat konkrét-
ní kroky k přijetí eura,  rozpol-
cuje vládní koalici. Pospíchat 
s  přijetím společné evropské 
měny nechce ODS, zatímco 
hnutí STAN ji chce zavést do 
čtyř let. Pohled na tuto otázku 
se různí i mezi ekonomy.

„Nemáme důvod zbavovat 
se české koruny a  rychle přijí-
mat euro,“ řekl Právu poslanec 
ODS Jan Skopeček. Ekono-
mika má podle něj množství 
strukturálních problémů, které 
je potřeba řešit. „Od konsoli-
dace veřejných fi nancí, přere-
gulovanosti, přemíry dotací až 
po vysoké ceny energií. Naši 
ekonomiku ale určitě nebrzdí 
česká koruna,“ prohlásil.

Na příkladu řady zemí se 
podle něj ukázalo, že euro není 
zárukou nižší infl ace nebo vyš-
šího hospodářského růstu.

Dodal, že česká ekonomi-
ka navíc nedosáhla dostateč-
né konvergence k  eurozóně 
zejména v  oblasti cenové hla-
diny a   mezd a je strukturálně 
odlišná.

Piráti i  STAN ale prosazují 
brzký vstup země do Evrop-
ského mechanismu směnných 
kurzů (ERM II), tedy navázání 
koruny na euro.

„Nejrychlejší cesta k  euru 
vede přes vstup do ERM II již 
v příštím roce, kde pak Česko 
musí setrvat alespoň dva roky. 
Je tak možné vstoupit do euro-
zóny nejdříve v roce 2028, což 
je i rok, který si pro vstup umí-

me představit,“ uvedla mluvčí 
STAN Sára Beránková.

Doplnila, že vláda se ve 
svém programovém prohlášení 
zavázala k  co nejrychlejšímu 
plnění maastrichtských kritérií 
a jedno z nich je právě vstup do 
mechanismu ERM  II. „Záva-
zek přijmout euro navíc vyplý-
vá již z našeho členství. Přijetí 
evropské měny by významně 
pomohlo našim fi rmám, a  to 
například při odstranění kurzo-
vého rizika, levnějších investi-
cích nebo nižších transakčních 
nákladech,“ shrnula mluvčí.

„Vstup do ERM II ušetří stát-
nímu rozpočtu desítky miliard 
ročně na obsluze dluhu, mohou 
tím ušetřit také domácnosti 
a  fi rmy. Navíc bychom získa-
li možnost spolurozhodovat 
o  měnové politice všech zemí 
eurozóny, což je pro nás jakož-
to exportně orientovanou eko-
nomiku podstatná výhoda,“ 
dodal šéf pirátů a  ministr pro 
místní rozvoj Ivan Bartoš.

Česko maastrichtská kritéria 
v minulých letech neplnilo. To 
se však nyní mění. Míra zadlu-
žení veřejných fi nancí vůči 

HDP by měla letos klesnout 
pod požadovaná tři procenta. 
„Přijetí eura je v zájmu Česka, 
 jeho občanů i fi rem. Jakkoliv je 
možné nalézt i  některá negati-
va, převažují pozitiva tohoto 
kroku,“ míní lidovecký posla-
nec Michael Kohajda.

ANO je taky proti
Podle něj je ale podmín-

ka, aby koruna byla vůči euru 
dostatečně silná. „Aby tak byly 
v co nejlepším kurzu převedeny 
na euro úspory našich občanů,“ 
doplnil.

To, že by do konce volební-
ho období vláda podnikla smě-
rem k  euru nějaké kroky, ale 
už na podzim vyloučil ministr 
fi nancí Zbyněk Stanjura (ODS). 
„Vláda to nemá ve svém pro-
gramovém prohlášení. V  tom-
to volebním období určitě ne,“ 
řekl Právu.

Proti je i  opoziční ANO. 
„Ekonomické přínosy vlastní 
měny nyní dalece převažu-
jí přínosy eura. Díky koruně 
máme vlastní měnovou politi-
ku a  mnohem silnější nástro-
je například pro boj s  infl ací. 

Vstupem do eurozóny bychom 
si naopak zcela dobrovolně 
importovali do země problé-
my jihu Evropy,“ sdělila Právu 
šéfka poslanců ANO Alena 
Schillerová.

V praxi se podle ní také uka-
zuje, že přijetí eura je impul-
zem ke zdražování.

Podle analytika Cyrrusu Víta 
Hradila euro představuje  mezi-
národněpolitický symbol, což 
pro leckoho může být atraktiv-
ní. „Jeho ekonomický přínos 
je ovšem přinejlepším sporný,“ 
míní. Dodal, že ekonomika 
eurozóny v  uplynulých deká-
dách svým výkonem neoslňo-
vala a  vstup zemí podobných 
Česku do ní jim zaznamenatel-
ný růst prosperity nepřinesl.

Tomáš Jícha ze společnosti 
Atris přijetí eura podporuje. 
„Čím dál větší část české eko-
nomiky je přímo navázána na 
euro. Bankovní fi nancování 
na bázi eura je již zcela běžné. 
V oboru nemovitostí je obvyk-
lé, že nájemné je navázáno 
na euro. O  zjednodušení pro 
dovozce a exportéry není třeba 
mluvit,“ poznamenal.

Většina fi rem zavedení eura 
dosud odmítala.

„Ztratíme možnost podpořit 
export a ovládat kurz. Budeme 
se muset podřídit monetární 
politice, která ale naší zemi 
s  vysokým podílem průmys-
lu, jenž je navíc energeticky 
náročnější než v jiných zemích, 
nemusí vyhovovat,“ vyjád-
řil obavy některých podniků 
mluvčí Hospodářské komory 
Miroslav Diro.

Zastánců přijetí ale přibývá. 
„Koruna i  infl ace reagují na 
kroky České národní banky 
mizivě. Jsme exportní ekono-
mika, která je silně  svázána 
s eurozónou,“ uvedl Jan Holiš, 
prokurista fi rmy Akord kvint 
z  Lubů, která vyrábí housle či 
violy a vyváží je do světa.

Otázka přijetí eura štěpí koalici

Ministr fi nancí Zbyněk Stanjura předloni při slavnostním podpisu vítal do eurozóny Chorvatsko. Foto Profi media.cz

Nemáme důvod 

zbavovat se české 

koruny a rychle 

přijímat euro
Jan Skopeček (ODS)

Ředitelství silnic a dálnic je 
od Nového roku státním pod-
nikem. Jeho proměna ze státní 
příspěvkové organizace má 
zvýšit tlak na efektivitu práce 
a  hospodárnost. V  důsledku 
zrychlí příprava dálničních 
a  silničních staveb a kvalitněj-
ší bude i  jejich údržba, slibuje 
si od změny ministr dopravy 
Martin Kupka (ODS).

„Budou přesně určeny mil-
níky, které bude muset ředi-
telství plnit. Půjde například 
o  termíny, v nichž bude muset 
odevzdat příslušné dokumenty 
pro stavební povolení,“ prohlá-
sil Kupka. Dalším pozitivem by 
podle něj mělo být efektivnější 
řízení podniku a  hospodárněj-
ší využívání peněz. To, jak se 

podniku daří zvyšovat kvalitu 
dálniční a  silniční sítě, chce 
ministerstvo každé tři roky 
vyhodnotit.

Podle šéfa ředitelství Radka 
Mátla umožní přeměna na stát-
ní podnik snadnější získávání 
a  udržení vlastních odborníků 
na klíčových pozicích. Jedná se 

například o  dopravní a  hlavní 
inženýry, specialisty na kyber-
bezpečnost, právníky, správce 
staveb a další experty.

Za vyššími platy
V  minulosti organizace 

 po dle Mátla o  tyto odborníky 
často přicházela, protože je 
nemohla adekvátně zaplatit.

Kupka připomněl aktuální 
stav přípravy a výstavby dálnic 
a  silnic v  Česku. V  současné 
době je podle něj rozestavěno 
267 kilometrů silnic a  dálnic, 
přičemž letos by mělo být zahá-
jeno dalších 170 kilometrů.

Zároveň se má letos ote-
vřít rekordních 118 kilometrů 
nových dálnic. Loni to bylo jen 
patnáct kilometrů. (tov, ČTK)

ŘSD slibuje lepší správu dálnic

118
kilometrů
nových úseků dálnic
má být zprovozněno
v letošním roce.
Byl by to rekord.

Kurzy ČNB od 2. 1.
Země Množství Kód Kurz

Austrálie 1 AUD 15,278

Čína 1 CNY 3,154

Dánsko 1 DKK 3,311

EMU 1 EUR 24,685

Japonsko 100 JPY 15,862

Kanada 1 CAD 16,938

Maďarsko 100 HUF 6,460

Polsko 1 PLN 5,651

Švýcarsko 1 CHF 26,524

Turecko 100 TRY 75,776

USA 1 USD 22,526

V. Británie 1 GBP 28,483

Manažeři fi rem ve zpraco-
vatelském průmyslu již deva-
tenáctý měsíc v řadě očekávají 
v  odvětví pokles. Podle údajů 
z  prosince se snižuje objem 
domácích i zahraničních zaká-
zek, což přinese útlum aktivity 
v sektoru spojený s propouště-
ním zaměstnanců.

Za celý loňský rok předpo-
kládá analytik Raiffeisenbank 
Vratislav Zámiš pokles průmy-
slu o 0,5 procenta.

„Jediným mírně pozitivním 
signálem zůstává zlevňování 
vstupů, které ale zpomaluje, 
přičemž v některých případech 
se trend obrací a  objevuje se 
zdražování,“ sdělil Právu hlav-

ní ekonom společnosti Cyrrus 
Vít Hradil.

Podle Jany Steckerové 
z Komerční banky podniky už 
snižovaly počty zaměstnanců 
nejprudším tempem za posled-
ních tři a půl roku. „K uspoko-
jování objednávek využívaly 
stávající zásoby, zároveň je pří-
liš nedoplňovaly,“ podotkla.

Nálada tak před koncem 
roku zůstala špatná i přesto, že 
v EU i Německu se indikátory 
manažerů již odrážejí ode dna. 
Letos by tak mohlo pomoci 
očekávané oživení v  němec-
kém průmyslu. „Bude ale pou-
ze pozvolné a  nikterak výraz-
né,“ dodala Steckerová. (pro)

Průmysl nadále trápí 
pokles zakázek

 Přibylo nejvíce 
značek za deset let

Na maloobchodní trh v Čes-
ku loni vstoupilo 39 nových 
značek. To je nejvíce za 
deset let, sdělila společnost 
Cushman & Wakefi eld. Nejčas-
těji šlo o fi rmy z oblasti potra-
vinářství a  nápojů. Nejvíce 
nových značek, a  to osm, bylo 
z  Itálie. Mezi nejznámějšími 
jmény je Victoria’s Secret.

 Výnosy jen na klima
Stát má v příštích letech pou-

žívat veškeré výnosy z  emis-
ních povolenek na opatření, 
jež sníží nebo vykompenzu-
jí důsledky změny klimatu. 
Novelu dnes projedná vláda.

 Španělé přikoupí 
české samopaly

Španělská policie uzavřela 
třetí smlouvu o  nákupu samo-
palů Scorpion vyráběných Čes-
kou zbrojovkou za dva roky. 
Podle webu Infodefensa koupí 
nejméně 1250 samopalů CZ 
Scorpion EVO3 A1 za 2,141 
milionu eur (52,8 mil. Kč). Cel-
kem jich policie objednala už 
zhruba dva tisíce. (ČTK, rei)

REKORDNÍ ZAMĚSTNANOST. V Německu mělo loni zaměstnání v průměru 45,9 milionu lidí, 
nejvíce od znovusjednocení země v roce 1990. V zemi s 84 miliony obyvatel byla zaměstnanost 
meziročně vyšší o 333 tisíc. Nejvíce rostla ve službách. (ČTK)  Foto: Profi media.cz

Do datové schránky, již mají 
už rok povinně  zřízenou fi rmy, 
živnostníci či různé spolky, se 
doposud nepřihlásily statisíce 
z nich. Může to pro ně zname-
nat vážné komplikace na úřa-
dech, nebo i hrozbu exekucí.

„Obeslali jsme zhruba dva 
miliony subjektů, předali jsme 
jim přístupové údaje. Z  toho 
přibližně 450 tisíc uživatelů 
se do povinné datové schrán-
ky ještě nepřihlásilo,“ potvrdil 
Radiožurnálu mluvčí České 
pošty Matyáš Vitík.

Do schránek tak mohly dora-
zit důležité dokumenty třeba od 
úřadu, ale majitelé o tom  nevě-
dí a hrozí, že propásnou termí-
ny. „Mohou přijít třeba výzvy 
ohledně nedoplatku na daních 
či na sociálním pojištění, ale 
i  informace od dalších úřadů,“ 

řekla Právu Eva Svobodová, 
generální ředitelka Asociace 
malých a  středních podniků 
a živnostníků ČR.

Může to dojít až tak dale-
ko, že se podnikatelé ocitnou 
v  exekuci. Úřady včetně exe-
kutorů totiž smějí posílat různé 
výzvy jen datovou schránkou 
a po deseti dnech je považovat 
za doručené. Lidé pak přijdou 
o možnost odvolání.

Přijde upozornění
U datové schránky přitom lze 

nastavit si upozornění na novou 
doručenou zprávu přes e-mail 
i  SMS. Spousta lidí o  tom ale 
neví. „Když se povinnost zavá-
děla, byli proti ní především 
seniorní podnikatelé a  někteří 
řemeslníci,“ připomněla Svo-
bodová. (pcl)

Živnostníci hojně ignorují 
datovou schránku


